
e Păstrînd proporţiile, 
Radu Bădilă, in cronica la 
Cenuşăreasa de Al. Că
prariu (Teatrul de păpuşi 
din Cluj-Napoca), realizează 
performanţe notabile in 
cursul aceleiaşi fraze : 
,.Păpuşile, in această logică 
a spectacolului, nu pot fi 
decit rigide - mobilitatea 
lor fiind înlocuită prin mi
mica şi plastica corpului 
celor trei interprete ... " (s.n.) 
Poate ,.inlocui" o simplă 
cacofonie mobilitatea păpu
şilor rigide ? 

e Scritnd despre Pol i
tica lui Theodor Mănescu, 
la Teatrul Naţional din 
Craiova, statornicul nostru 
coleg Romulus Diaconesc-u, 
ne pune şi dinsul pe gin
duri : ..... nu e greu de bă
nuit că autorul a presărat 
între calupurile de reali
tate masive folii autobio
grafice - toate subsumate 
unei teme centrale - pu
terea". Cum pot fi presă
rate nişte folii masive, 
subsumate puterii, e de
sigur mai greu de bănuit, 
chiar dac4 R.D. face la un 

moment dat precizarea că 
,.autorul vorbeşte (evident 
prin personaje)", de unde 
şi pătrunzătoarea cugetare 
potrivit căreia ,.o dialec
tică plină de nuanţe" va 
putea fi ,.desfăşurată sub 
semnul tutelar al unei 
fraze emblematice" (s.n.). 

e In fine, tînăra noastră 
colegi! Ludmila Patlan
joglu, pe care o apreciem 
pentru ponderea şi matu
ritatea judecăţilor sale 
critice, ne face neplăcuta 
surpriză de a înlocui stilul 
îngrijit şi sobru al croni
cilor sale teatrale cu unul 
mai neglijent, apropiat de 
acela al anunţurilor la 
mica publicitate. In numai 
trei paragrafe, cît are cro
nica sa (la Tartuffe de 
Moliere, pe scena Teatru
lui ,.A. Da vila" din Pi
teşti), aflăm : ,.căutări... in 
găsirea... Găsim... lipsa .. . 
estompează... li lipseşte .. . 
estompindu-i... pierde .. . 
Lipsa... să găsească ... " In
cheiem ,.in notă" : 

,.Aştept provincia". 

MYOSOTIS 

P.S. Bogatul şi intere
santul tur de orizont asu
pra deschiderii stagiunii in 
întreaga ţară, susţinut cu 
pertinenţă critică şi pres
tanţă nu numai telegenică 
de Valentin Silvestru, a 
inaugurat (29.1X.1982) noua 
,.serie" a emisiunii .,Scena 
şi ecranul" (redactor Juli
eta Ţintea), punind-o cu 
hotărîre sub semnul cali
tăţii şi exigenţei comenta
riului critic (informaţie cu
prinzătoare şi la zi, sit·u
are în context şi în per
spectivă, atitudine comba
tivă faţă de fenomenele 
negative). O emisiune nu 
numai utilă, ci şi necesară 
formării gustului public, 
meritînd să fie văzută de 
toţi cei cărora li se adre
sează ! (In loc de miercuri 
seara pe programul II, 
oare nu s-ar putea trans
mite luni seara, pe pro
gramul 1 ?) 

M. 

Conferinţă de presă 
la 

RADU BELIGAN : A m  iniţiat această 
conferinţă de presă deoarece nouă ni se 
pare că activitatea valoroasă a unuia 
dintre cele mai bune teatre din Europa 
este insuficient oglinditA in presă ... 

Teatrul Naţional 
din Bucureşti 

La inceputul lunii octombrie, Teatrul 
Naţional a invitat criticii de teatru şi  
reporterii de specialitate la o conferinţă 
de presă. Au răspuns invitaţiei Natalia 
Stancu (.,Scinteia" ) ,  Florica Ichim ("Ro
mânia· liberă" ) ,  Margareta Bărbuţă ("In
formaţia Bucureştiului" ) ,  Viorel Grecu şi 
Liana Molnar (Televiziune), Octavia 
treistar (Radiodifuziune) ş.a. Au fost 
de asemenea prezenţi Dina Cocea, pre
şedinta A.T.M., şi Emanuel Engel, in
structor la C.C.E.S. 

Dialogul dintre gazde (Radu Beligan, 
directorul Teatrului Naţional, Horea Po
pescu, director artistic, şi B.  Elvin, se
cretar literar) şi i nvitaţi a fost de un 
real interes. Spicuim din discuţii : 

In această stagiune, am "pus pe rol" 
opt distribuţii, ceea ce este un lucru sen
zaţional. In curind, vom asista la pre
mierele oficiale a patru spectacole : 
Vlaicu-vodă de A. Davila, Inocentul de 
Cristian Munteanu, Ploşniţa de Maia
kovski şi Intre patru ochi de Aleksandr 
Ghelman. Nu s-a prea vorbit in presă 
despre ciclul de conferinţe ,.Ce este tea
trul ?", anat acum la a treia manifestare, 
şi care prezintă admirabile spectacole
caleidoscop. Să nu uităm nici revista pe 
care o scoatem, şi care ni se pare de un 
anumit nivel... Toate acestea merită mai 
multă publicitate. In privinţa amatorilor, 
noi ne facem datoria foarte serios. Regi
zoarea Lia Niculescu a activat ani de zile 
la formaţia Intreprinderii de confecţii şi 
tricotaje Bucureşti. Acum, la  aceastli intre
prindere se pune in scenă piesa-eseu de 
Tiberiu Vidra şi Gh. Bărbulescu, inspirată 
din viaţa tovarăşului Nicolae Ceauşescu. 
Ceea ce a făcut Teatrul Mic la Uzinele 
"23 August" este o improvizaţie. Noi, cu 
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3matorii, am făcut lucruri intr-adevăt' so
lide. Victor Moldovan, membru al colec
tivului nostru, se află acum la al treilea 
sau al patrulea spectacol "de lung me
traj " .  

B. ELVIN P e  lîngă Caietul Teatrului 
National, am pregătit un almanah, cu 
400 de pagini şi 1 500 de fotografii, cu 
aspecte din ţară şi de peste hotare. Nă
dăjduim ca acest almanah să apară in 
primul tl'imestru al anului viitor. El nu 
se ocupă numai de teatru, ci şi de aspecte 
importante din domeniul muzicii şi li
teratu rii.  Dacă vom reuşi să scoatem in 
fiecare an aşa ceva, vom avea in perma
nenţ;I un tablou al dramaturgiei şi artei 
teatrale. In altă ordine de idei trebuie să 
ştiţi că avem schimburi cu toate rPvistele 
de teatru din lume. 

HOREA POPESCU In raport cu vo
lumul de muncă . . .  

RADU 13ELIGAN Noi ducem greul şi 
la alte manifestări . 

HOREA POPESCU Fiind între prie
teni, e şi normal să ne descărcăm su
fletul. S-a spus că vor fi opt premiere in 
această stagiune ; practic, ele sînt nouă. 
Trebuie să reţineţi şi că, de la 1 august, 
în vederea pregătirii spectacolului de 
23 August, teatrul nostt·u a participat cu 
1 1  actori, plus baza materială. Premiera 
absolută Inocentul a avut loc la Suceava, 
ceea ce iarăşi a insemnat un efort. Deşi 
autorul nu este dramaturg, Inocentul e o 
scriere foarte interesantă. Dacă ar fi 
purtat semnătura lui Titus Popovici, acest 
text ar fi socotit de critici foarte bun. 
Am hotărît ca piesa lui Ghelman Intre 
patru ochi să fie jucată în două distri
buţii, fiecare cu altă regie şi scenografie. 
In această stagiune, nici unul dintre ac
tori nu va fi distribuit în mai mult de 
două roluri. Trebuie să ţinem seamă de 
mai multe elemente. Timpul de repe
tiţii se scurtează astfel foarte mult � 
ajungem la 30 de spectacole intr-o săp· 
tămînă. 

RADU BELIGAN Ajungem la marea 
dramă a contemporaneităţii ni se scur
tează timpul de reflecţie. 

DINA COCEA : Aş vrea sii relev - cu
noscînd .,dramele" instituţiilor de dra
mă - că aţi reuşit să soluţionaţi pro
blema distributiilor, fapt care va înlesni 
planificarea spectacolelor. O dificultate 
vine din partea regizorilor, care nu sînt 
întotdeauna hotărîţi asupra distribuţiei. 
Intr-adevăr, in teatre se depune un vo
lum de muncă excepţional. ' Am observat 
că sînt 12 reluări importante ale Teatru
lui Naţional. In legătură cu publicitatea, 
una dintre posibilităţi aparţine teatrului 
însuşi, prin revista pe care o editează ; nu 
trebuie să cerem totul criticilor, care 
sînt puţini. Deşi, acum, revistele şi coti
dienele acordă teatrului un spaţiu mai 
mare. 
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RADU BELIGAN : O durere cu care o 
să intru în mormint : noi avem unul 
dintre cele mai bune teatre din lume şi 
unele dintre cele mai proaste cluburi de 
fotbal, dar publicitatea se manifestă . . .  
invers. 

FLORICA ICHIM : Alergăm prea mult 
pentru un interviu cu Radu Beligan. La 
rubrica Semnal, nu ne vine nici o ştire 
de la Teatrul Naţional. 

NATALIA STANCU : La ziarul "Scin
teia ", nu am fost informati niciodată cînd 
au loc conferinţele-spectacol conduse de 
Valentin Silvestru. Nu am primit nici
odată fotografii de la Teatrul Naţional. 
De la Oradea, de pildă, ne vin perma
nent. 

FLORICA ICHIM Dacă la Teatrul Mic 
are loc o manifestare, aproape că nu este 
un telefon in redacţia noastră, la care să 
nu ne caute Sara Stark. 

NA:rALIA STANCU : Ziarul "Scînteia "  
n u  a consemnat încă existenţa Caietului 
Teatrului Naţional din Bucureşti. O vom 
face ... Dar nu găsim, la spectacole, caiete
program speciale, foi in care să se dea 
mai multă atenţie creaţiei teatrale... Să 
ne mai întîlnim şi să discutăm despre 
munca de creaţie a unui spectacol. . .  

B. ELVIN Să ne întîlnim inainte de 
spectacol, pentru a da declaraţii despre 
intenţiile spectacolului. In străinătate, 
creatorii spectacolului se intilnesc cu 
presa şi cu publicul, pentru a-şi explica 
intentiile. Tipărirea unui program special 
de spectacol pune probleme ; a spune cum 
s-a lucrat la spectacolul Ploşniţa de 
Maiakovski e greu. 

RADU BELIGAN : Am cunoscut regi
zori excepţionali, care sint incapabili să 
vorbească despre ei înşişi. Teoreticieni ca 
Dan Nasta . . .  

LIANA MOLNAR : Şi Televiziunea are 
greutăţi cu Naţionalul bucureştean, care 
nu prea caută presa. 

PAUL TUTUNGI U  : Este regretabil că 
o trupă cu actori atit de importanţi cum 
este aceea a Naţionalului bucureştean nu 
beneficiază - aşa cum s-au exprimat 
gazdele - de o publicitate pe măsură. 
lntrebarea este dacă nu cumva în ultimii 
ani s-a intimplat ceva care a creat această 
stare de fapt. Naţionalul bucureştean nu 
onorează cu prezenta sa, de cite ori s-at· 
cuveni, manifestările teatrale organizate 
in alte judeţe, de către Consiliul Culturii 
şi Educaţiei Socialiste şi A.T.M. Pe de 
altă parte, deşi secretariatul literar bene
ficiază de aportul unor specialişti, cum 
este, de pildă, criticul B.  Elvin, acest se
cretariat neglijează, aşa cum au remar
cat şi colegele mele de la "Scînteia" şi 
�România liberă", caietele-program ale 
spectacolelor. Or, aceste caiete au scopul 
de a informa spectatorul la obiect, pu
nînd in valoare munca actorului, ideile 
regizorului. Ele reprezintă un instrument 
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de cultură teatrală foarte eficace. Nu 
cred că există la Teatrul Naţional do
rinţa de a trece in anonimat munca ac
torului şi a regizorului. Dar lipsa caie
tului-program, ca1·e face parte din munca 
firească a fiecărui secretariat literar, nu 
numai că aduce prejudicii publicului, dar 
se intoarce impotriva teatrului însuşi. 

RADU BELIGAN : Am participat la 
diferite colocvii şi festivaluri din ţară şi 
ne-am intors cu multe regrete. Adevărul 
este că despre aceste colocvii şi festi
valuri se scrie mult, in raport cu ceea ce 
se face. Intr-un an apar in lume maxi
mum 5-6 spectacole excepţionale. Or, 
la noi in ţară, presa spune că sint citeva 
pe an. Dacă urmărim mai indeaproape 
publicistica teatrală, vom observa că lip
seşte informaţia reportericească. Dumi
lale, Natalia Stancu, ţi s-a părut cam 
retrograd teatrul nostru .. .  

NATALIA STANCU Rămîn la păl e
rea mea. 

OCTAVIA TREISTAR : Nu pnnum 
invitaţii la premierele spectacolelor, nu 
sintem informati la timp de acţiunile în
treprinse de teatru, şi atunci cind aler
găm noi să le obţinem ... 

MARGARETA BARBUŢA : Trebuie sa
lutată această iniţiativă a Teatrului Na
ţional, de a convoca prezenta conferinţă 
de presă. Mulţi dintre noi ştim că aici se 
munceşte. Dar dumneavoastră uitaţi să 
vă p1·ezentaţi munca, spectacolele. lno
centul se joacă deja, dar noi sintem 
anunţaţi că abia peste o săptămînă va fi 
premiera. 

RADU BELIGAN : Deschidem stagiu
nea cu Vlatcu-vodă. In ceea ce priveşte 
(:alitatea spectacolului, noţiunea de suc
ces, sint momente cind mă indoiesc de 
capacitatea mea de a vedea lucrurile. 
Idolul şi Ion Anapoda este un spectacol 
cu succes nemaipomenit la public. Am 
fost cu el la Oradea, şi Valentin Silvestru 
- prietenul teatrului nostru - l-a făcut 
praf. 

NATALIA STANCU : Sintem pe un 
drum bun ... Pină mai de curind era citat 
în ipostaza de mai sus Radu Popescu, 
acum este citat Valentin Silvestru. 

RADU BELIGAN : Pe de altă parte, 
cind se fac bilanturi, criticii desemnează 
ca regizor nr. 1 pe Cătălina Buzoianu. 
Lucrul nu e sănătos. Nimic nu zdruncinA 
mai mult o mişcare artistică decit o răs
turnare de valori. Horea Popescu nu îm
prumută teme şi Idei regizorale de la 
străini. 

MARGARETA BARBUŢA : Nu trebuie 
comparat Horea Popescu cu Cătălina Bu-

zoianu. Exclusivismul în criteriile de va
loare a fost intotdeauna dăunător. Tea
ti·ul românesc de azi înseamnă toate mo
dali tăţile de teatru. 

RADU B.ELIGAN : Pe mine mă intere
sează specificul teatrului românesc, nu 
modele imprumutate din străinătate. 

B. ELVI N N-aş vrea să se inţeleagă 
că, afirmind o direcţie in teatru, negăm 
alte dil·ecţii. In orice caz, criteriul recep
tării de către public rămîne valabil. Sint 
anumite spectacole cu succes la public, 
care pot fi negate de un critic. 

RADU BELIGAN : Nu sint de acord. 
Teatrul este arta de a plăcea. 

NATALIA STANCU : Pe principiul plă
cerii, Teatrul Naţional din Bucureşti este 
in urma fotbalului şi a Cenaclului "Fla
căr# . 

HOREA POPESCU In trecut, doar 
Teatrul Naţional era un teatru subven
ţionat de stat. Acum, toate teatrele din 
România au acelaşi statut. Prin ce ne 
deosebim noi, azi, de celelalte teatre '! 

FLORICA ICHIM Asta, dumneavoastră 
trebuie s-o ştiţi ! 

HOREA POPESCU Dacă eu zic că 
noi sîntem un teatru academic, in ra
port cu celelalte teatre . . .  

NATALIA STANCU Dar cine v-a ce
rut să fiţi academiei ? 

HOREA POPESCU Sintem un teatru 
academic. 

NATALIA STANCU : Tovarăşul Beli
gan declara că sînteţi un teatru al valo
rificării superioare a tradiţiei. 

RADU BELIGAN Să ne gindim la 
şcolarul care este dus să vadă Caragiale 
în regia lui Alexa Visarion : se săvîr
şeşte cu acest elev o crimă. 

HOREA POPESCU : Noi putem juca un 
vodevil de Alecsandri, chiar intră in 
obligaţiile noastre, dar nu putem juca 
orice fleac. Pe de altă parte, sint îndure .. 
rat că devenim un fel de teatru de pa
rastase. 

NATALIA STANCU Ce fel de pa
rastase '! 

EMANUEL ENGEL 75 de ani de la 
moartea lui Davila. 

B. ELVIN Discuţia noastră de azi a 
fost un cîştig real. Ea nu trebuie să se 
transforme intr-o confruntare. Alte vii
toare intilniri sint necesare, ele vor tre
bui să constituie fructuoase schimburi de 
păreri. Intenţia conferinţei noastre de 
presă nu a fost să vă aducem dumnea
voastră, criticilor şi reporterilor de tea
tru, reproşuri. 

Rep. 
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